
دلیل توقف طولانی  کامیون ها در مرز ترکیه
گفت: در مرز سرو - اسندره  رئیس اتاق بازرگانی ارومیه 
نیز کامیون ها تا 14 روز برای عبور از مرز و ورود به ترکیه معطل 
می شدند که با رایزنی های استاندار ایرانی با والی ترک این 
معطلی به شش روز کاهش یافت، با این حال به نظر ما این توقف 
و معطلی نباید بیش از دو روز طول بکشد.  قاسم کریمی، عضو 
اتاق بازرگانی ایران در گفت وگو با ایلنا از تسهیلاتی که با رایزنی 
رئیس جمهور و اعضای اتاق بازرگانی در مسیر تجارت دو کشور 
فراهم آمده گفت و توضیح داد: هدف گذاری اتاق بازرگانی در 
تجارت غیرنفتی با ترکیه دستیابی به تجارت 30 میلیارد دلاری در 
سال است و ایران و ترکیه پتانسیل این حجم از تجارت را دارند.  
کنون حدود 7 میلیارد دلار از این رقم  وی افزود: با این حال تا
محقق شده و در چند سال گذشته نیز تجارت دو کشور اندکی 
کاهش پیدا کرده است، با این حال اخیرا تسهیلاتی صورت گرفته 
و می توان امیدوار بود در شش ماه پیش رو تجارت طرفین سیر 
افزایشی به خود بگیرد و در یک برنامه ریزی شش ساله دستیابی 
به ارزش 30 میلیارد دلاری را نیز محقق کند.  رئیس اتاق بازرگانی 
ارومیه ادامه داد: در تلاشیم از بندر مرسین ترکیه برای انتقال هر 
چه بیشتر کالاهای ایرانی به افریقا، اروپا و اتحادیه عرب استفاده 
کنیم. در همین راستا در دیداری که حدود شش ماه پیش با 
والی های مرزی صورت گرفت سه مسیر برای صادرات کالاهای 
ایرانی به واسطه ترکیه تعریف شد؛ مسیر اول ارومیه- مرسین- 
سوریه و لبنان و اتحادیه عرب است. مسیر دوم ارومیه- مرسین 
- اتحادیه اروپا و مسیر سوم ارومیه- مرسین- آفریقاست.  کریمی 
خاطرنشان کرد: بر همین اساس مرزهای رازی و کاپوکوی که 
پیش  تر تنها مرز مسافری بودند به مرزهای تجاری تبدیل 
شدند و در تلاش هستیم مرز کوزه رش را هم تجاری کنیم، این 
مرز فعلا کاربرد مسافری دارد. گفتنی است رایزنی های دولت در 
سفرهایی که به ترکیه داشته تاثیر زیادی در گشایش این مرزها 
و ایجاد کارکرد تجاری در آنها داشته است.  وی همچنین از 
کارکرد مسیر های ریلی در انتقال بار به ترکیه گفت و توضیح داد: 
سالانه 700 هزار تن بار به واسطه ناوگان ریلی ایران به ترکیه صادر 
می شود و برنامه ریزی شده در سال 1403 صادرات از این مسیر 
به یک میلیون و 500 هزار تن برسد.  رئیس اتاق بازرگانی ارومیه 
در ادامه به مشکل توقف طولانی مدت کامیون های ایرانی در 
مرزهای مشترک با ترکیه پرداخت و اظهار کرد: در مرز ساری سو 
ترکیه )مرز بازرگان ایران( طرف ترکیه ای تعمیراتی انجام می دهد 
که تردد کامیون ها را با اختلال روبه رو کرده و سبب شده عبور و 
مرور کامیون ها از این مسیر به 250 کامیون در روز کاهش پیدا 
کند در حالی که پیش از تعمیرات روزانه 480 کامیون از این مرز 
تردد داشتند. با این حال با پایان تعمیرات این ظرفیت فراهم 
می آید که روزانه 1000 کامیون از ایران به ترکیه وارد شود و به 
همین تعداد کامیون از ترکیه به ایران بیاید.  وی افزود: در مرز 
مرز سرو - اسندره نیز کامیون ها تا 14 روز برای عبور از مرز و ورود 
به ترکیه معطل می شدند که با رایزنی های استاندار ایرانی با والی 
ترک این معطلی به شش روز کاهش یافت، با این حال به نظر 
ما این توقف و معطلی نباید بیش از دو روز طول بکشد.  کریمی 
درباره آنچه سبب توقف طولانی مدت کامیون ها در مرزهای 
ایران با ترکیه شده توضیح داد: تنش هایی که در خلیج فارس 
و دریای سرخ اتفاق افتاده سبب شده هزینه تردد کشتی های 
کل ناوگان دریایی دنیا از جمله کشتی های ایرانی از این مسیر 
دو برابر افزایش یابد.    وی اضافه کرد: حدود شش ماه پیش 
بازرگانان ایرانی با مقامات مرسین و گمرکات این منطقه بر سر 
اینکه بارهای ایرانی از مسیر آبی به بندر مرسین برود و از آن بندر 
بدون دردسر به بازارهایی که در ابتدا اشاره کردم منتقل شود به 
توافق رسیدند، اما به دلیل تنش های یادشده حمل بار از مسیر 
دریایی و آب های جنوبی به مرزهای زمینی ایران با ترکیه تغییر 
مسیر پیدا کرد تا یا به واسطه بندر مرسین به بازارهای مقصد 
برسند و یا کل مسیر تا مقصد را از مسیرهای زمینی طی کنند، 
این اتفاق به افزایش شمار کامیون هایی انجامیده که در مرزهای 

ایران و ترکیه تردد دارند.

حمایت از چایکاران داخلی
مدیرکل دفتر توسعه صادرات و تجارت خارجی وزارت 
جهادکشاورزی ضمن اشاره به تحقق وعده های وزارت 
جهاد کشاورزی در زمینه بازار چای، در مورد سیستمی شدن 
ثبت سفارشات چای اظهار امیدواری کرد: با اجرای صحیح 
کاهش هزینه های  این سیستم، شاهد تامین به موقع و 
تامین چای خواهیم بود.  میثم جاهدی - مدیرکل دفتر 
توسعه صادرات و تجارت خارجی وزارت جهاد کشاورزی - از 
تحقق سه وعده قبلی داده شده در خصوص چای خبر داد 
و گفت: نظر به شرایط خاص بازار چای در سال جاری سه 
که از ابتدای سال جاری و بر اساس محول  وعده مهمی 
شدن وظیفه ثبت سفارشات وتنظیم بازار چای به این دفتر 
داده شده بود، با پیگیری ها و برگزاری جلسات مستمر بین 
دستگاهی و همراهی فعالان صنف چای محقق شد که اولین 
آن سیستمی شدن ثبت سفارشات چای بود.  وی ادامه داد: 
با همراهی وزارت صمت و سازمان غذا و دارو و اتحادیه چای 
کشور در جهت حذف گلوگاه فساد و ایجاد شفافیت که شعار 
دولت مردمی سیزدهم و وزیر جهاد کشاورزی است، این 
مهم از ابتدای بهمن ماه اجرایی شد.   مدیرکل دفتر توسعه 
صادرات و تجارت خارجی وزارت جهادکشاورزی تصریح 
کرد: در تثبیت فرایند سیستمی شدن، همراهی و نظارت 
اتحادیه مربوطه و سایر دست اندرکاران طی فرآیندهای 
کاری مانند دریافت شناسه کالا و دادن سهمیه واردات و 
میزان سهم شرکت ها بر اساس سابقه واردات و رتبه اعتباری 
که امید است نواقص اجرایی سیستمی  موثر خواهد بود 
شدن طی دوماه پایانی سال برطرف و در سال آتی شاهد 
تسهیل در امور واردکنندگان باشیم.  وی با بیان اینکه دومین 
اقدام وزارت جهاد کشاورزی و معاونت توسعه بازرگانی عمل 
به قول پرداخت ارز واردکنندگان چای بوده است، گفت: 
کنون دو مرحله ارز کالاهای  پس از انتقال به تالار دوم تا
گمرکی از جانب وزارت جهاد کشاورزی نظر  دارای اظهار 
دستگاه گرفته است که قسمتی از این نظر دستگاه متعلق به 
واردات سال قبل است که شرکت های واردکننده درخواست 
دریافت ارز تالار دوم را داشته اند.  جاهدی تصریح کرد: برای 
سایر شرکت هایی که واردات از سال قبل به صورت ۹0- 10 
داشته اند نیز مقرر شده جهت دریافت ارز تالار اول فرایند 

حسابرسی انجام پذیرد که در مراحل بررسی است.

    تعریف پایه های جدید مالیاتی در سال آینده از نظر بسیاری 
خ تورم، فقدان  از کارشناسان بنا به دلایلی چون؛ افزایش نر
زیرساخت مناسب برای شناسایی مودیان مشمول و... موفقیت 
چندانی به دنبال نخواهد داشت. از این رو بسیاری اجرای طرح 
مالیات بر مجموع سرمایه را جایگزین مناسبی برای این امر ذکر 

می کنند. نظر شما در این خصوص چیست؟
به دنبال تمرکز دولت برای اخذ مالیات در سال جدید، پایه های 
جدید مالیاتی تعریف شده اند که در این میان می توان به مالیات 
کچری اشاره کرد، اما در این خصوص باید  بر خودرو و خانه های لا
گفت که افزایش قیمت ها در این زمینه نیز برای تعیین نرخ مالیاتی 
مشکلاتی را ایجاد کرده است که در تضاد با ارزش واقعی خودرو یا 
مسکن است. علاوه بر این مالکان این خودروها یا خانه در مراحل 
مختلفی اقدام به پرداخت عوارض و هزینه هایی در سازمان ها و 
نهادهای مختلف و... کرده اند که اخذ مجدد مالیات از آنها بدون 
در نظرگرفتن آنها در حقیقت بی عدالتی است و هزینه های موازی 
و مضاعفی است که منطقی به نظر نمی رسد. مالیات بر عایدی 
سرمایه رویکردی مطلوب در سراسر جهان تلقی می شود ما با توجه 
به نرخ تورم 2 رقمی در ایران به راستی نمی توان مصداق عینی و 
که تورم بر همه چیز اثرگذار است و از  عملیاتی برای آن پیدا کرد، چرا
این رو تعیین نرخ مالیاتی بسیار دشوار است و باید با کارشناسی های 
بسیار دقیق و زمان بر تهیه و اعلام شود. در حقیقت با توجه به 
افزایش قیمت شدید، محاسبه نرخ مالیات متناسب با ارزش واقعی 
ک  کالا کاری نشدنی و یا دشوار است از سوی دیگر باید میزان استهلا
کالایی که قرار است برای آن محاسبه مالیاتی صورت گیرد نیز در 
فرآیند مالیات ستانی در نظر گرفته شود که مسلماً در این مسیر نرخ 
مالیاتی منطقی و مطلوبی به ویژه در خصوص پایه مالیاتی »مالیات 

بر سرمایه« انجام نخواهد شد. 
    به نظر شما آیا زیرساخت های مناسب برای شناسایی 
دقیق مودیان و همچنین تعیین میزان واقعی و عادلانه مالیات 

ح های مالیاتی  آن ها در حال حاضر فراهم است و اجرای طر
به دلیل نقص در تجهیزات و فقدان سامانه های مورد نیاز با 

شکست مواجه نمی شود؟
در فرآیند مالیات ستانی شناسایی مودیان واقعی و تعیین مالیات 
متناسب با عملکرد آنها در حال حاضر با توجه به فقدان نرم افزار و 
سخت افزارهای لازم دشوار به نظر می رسد و در این بین فرارهای 
مالیاتی بسیاری صورت می گیرد که به دنبال آن نگاه جامعه به این 
امر به عنوان رویکری خارج از عدالت شکل می گیرد و پرداخت های 
مالیاتی را با کندی همراه می سازد البته مسأله ای که باید در این بین 
گیر شدن اطلاعات و انتقال آنها به  به آن اشاره کرد این است که؛ فرا
کنش های بانکی انتقال اطلاعات مورد نیاز  کز مورد با توجه به ترا مرا
در این خصوص را بسیار تسهیل ساخته است و به تدریج فرار مالیاتی 
در این زمینه کاهش می یابد و سایه عدالت مالیاتی به تدریج شامل 
همه افراد حقیقی و حقوقی مشمول مالیات می شود و در حقیقت 

می توان گفت از این رهگذر کمتر فرار مالیاتی به وقوع می پیوندد. 
کثر      معافیت های مالیاتی یکی از مسائلی است که به گفته ا
کارشناسان انگیزه مشارکت در پرداخت های مالیاتی را کاهش 

می دهد، تحلیل و ارزیابی شما در این خصوص چیست؟
پیش تعریف شده در کشور وجود دارد و در بسیاری موارد به حق 
است و در این باره باید گفت که؛ بخش کشاورزی مشمول بیش ترین 
معافیت مالیاتی در کشور است که درآمد عظیمی را شامل می شود 
که از قدیم الایام شامل حال این گروه می شود. هر چند برخی از 
معافیت های مالیاتی شرکت های دولتی یا خصولتی با توجه به 
شرایط خاص اعلام و اجرایی می شود که بهتر است با شفافیت کامل 
انجام شود و بدیهی است در نظر گرفتن معافیت دائمی مالیاتی برای 
افراد یا سازمان های حقیقی و حقوقی منطقی به نظر نمی رسد، اما 
چنانچه با توجه به مصالحی معافیت مالیاتی برای برخی از گروه ها در 
نظر گرفته شده بهتر است تا پایان زمانی که تعریف شده است ادامه 
یابد تا ضمن مجال اجرای مصوبات در چارچوب قانون را فراهم کنیم 
و از تبعات منفی احتمالی آن جلوگیری به عمل  آید. سازمان مالیاتی 
به طورکلی از هر تبصره و شرطی برای تعلیق معافیت های مالیاتی 
استفاده می کند. معافیت های مالیاتی مصوب بارها به مرحله اجرا 
نرسیده است. به همین دلیل بهتر است عدم اعمال معافیت های 
مالیاتی جدید را در راستای شفافیت اقتصاد و محیط کسب وکار 
به فال نیک بگیریم. معافیت های مالیاتی با توجه به تورم فزاینده 
کشور و همزمان با آن افزایش معافیت های مالیاتی بدیهی است 
که فرآیند مطلوبی نیست، اما گاهی بخشودگی های مالیات مانند 
بخشودگی مالیات شروع فعالیت برخی از فعالیت های اقتصادی 
برای رونق کسب و کار آنها به ویژه در مناطق محروم ایده خوبی 
است، اما مسلماً معافیت دائم مالیاتی رویکرد مطلوبی نیست و این 

ذهنیت باید تغییر کند. تمرکز دولت در سالیان اخیر بر مالیات ستانی 
افزایش یافته است و بهتر است در این راستا معافیت های مالیاتی 
به نحو مطلوبی اجرایی شود، اما نکته مهم این است که از نهادهای 
کنون از معافیت های مالیاتی برخوردار بودند مالیات  عمومی که تا

ستانده شود. 
    توسعه اقتصادی با رفع موانع و تسهیل برای فعالیت 
اقتصادی بنگاه های خرد و کلان شکل می گیرد، به نظر شما آیا 
مالیات ستانی در تضاد با ارکان اصلی برای قرارگیری در مسیر 

رشد و توسعه اقتصادی نیست؟
 مالیات ستانی معقول و منطقی شرایط توسعه و افزایش سطح 
گر  رفاه افراد جامعه را بیش از پیش فراهم می کند و بدیهی است که ا
جامعه ای از سطح رفاهیات و تسهیلات مناسبی برخوردار باشند 
میل و انگیزه بیشتری برای پرداخت مالیات جهت نیل به توسعه در 
حوزه های مختلف را پیدا می کند و به عبارت دیگر شرایط و بستر لازم 
برای کاهش نابرابری ها و توزیع برابر درآمدها مهیا می شود که البته 
هم این شاخص ها باید با توجه به وضعیت اقتصادی و همچنین 
عملکرد شفاف نظام مالیاتی دارد تا شرایط مالیات ستانی را بر اساس 
استانداردهای جهانی فراهم کند تا اجرای پروژه های عمرانی، 
خدمات شهری، تولید بیشتر و... را مهیا کند. علاوه بر این پرداخت 
مالیات می تواند زمینه را برای رشد و توسعه اجتماعی - فرهنگی و... 
را نیز موجب شود در حقیقت با استفاده از سرمایه های سرگردان و 
هدایت آن به سمتِ توسعه و رشد اقتصادی- اجتماعی - فرهنگی 
می توان شاهد تدریجی پیشرفت در کشور بود البته باید در نظر 
داشت که رشد و توسعه اقتصادی در جوامع مردم را به امنیت و 
آرامش ذهنی و اجتماعی بیشتر رهنمون می کند و در نتیجه بستر 
لازم برای شکوفایی ظرفیت های نهفته در بخش های غیراقتصادی 
را نیز منجر می شود. رشد اقتصادی دارای دو بعد مادی و معنوی 
است که با گام های کوچک، اما مستمر عملیاتی می شود و هر 
اقدامی در این راستا باید با در نظر گرفتن سطح رفاه افراد جامعه 
عملیاتی شود و البته در این میان باید حتماً به شاخص های توسعه 
اجتماعی، اقتصادی، فرهنگی، سیاسی و... به منظور رسیدن به 
اهداف از پیش تعیین شده توجه داشت. نیروی انسانی کارآمد و 
حرفه ای و متخصص می تواند در صورت حمایت های کارفرمایان در 
حوزه های دولتی و خصوصی پتانسیل های بالقوه پنهان را به مرحله 
بالفعل درآورد و در مسیر توسعه انسانی و اقتصادی به کار گیرد و 
کم بر بازار می تواند کشور  البته رقابتی کردن محیط کار و فضای حا
که در این فضا، بنگاه های  را به سرمنزل مقصود هدایت کند، چرا
اقتصادی یا تمام عوامل درگیر در اقتصاد در فضای سالم به رقابت با 
همدیگر می پردازند و عامل موفقیت بنگاه ها در این زمان رانت های 
قدرت یا ثروت نیست بلکه تکیه به توانمندی فرد یا بنگاه در محیط 

رقابتی و سالم بازار است. 
    هوشمندسازی مالیات ستانی یکی از ضروری ترین ابزارها 
ح های مالیاتی ذکر شده است، در حال  برای اجرای عادلانه طر
گی مجهز است و آیا چشم انداز  حاضر ایران چقدر به این ویژ

مطلوبی در این خصوص وجود دارد؟
 عدم پرداخت مالیات از سوی برخی از سازمان های مشمول 
مالیات، ناعادلانه است. پرداخت مالیات بر اساس آنچه که در 
گر فرد یا سازمانی خارج  قانون تعریف شده است باید انجام شود و ا
ع خارج  از این قانون رفتار کند مسلماً از دایره قانون، هنجار و شر
شده و ضرر بزرگی به جامعه و کشوری که در آن زندگی می کند وارد 
می کند. عملکرد شفاف دولت و اطلاع رسانی در این زمینه نقش 
موثری در مالیات ستانی خواهد داشت و البته باید گفت که در این 
فرآیند به صنعتکاران اجحاف صورت گرفته است و شاید بهتر بود که 
ممیزهای مالیاتی با توجه به میزان واقعی فعالیت آنها و نه به صورت 
یکسان اقدام به محاسبه نرخ مالیات این گروه کند تا بتوان در مسیر 
عادلانه پیش رویم. مشاهده چگونگی هزینه کرد درآمدهای مالیاتی 
توسط دولت در بخش های مختلف مسلماً می تواند مردم را در مسیر 
مالیات دهی پرانگیزه تر کند و علاوه بر آن دولت را نیز در اخذ مالیات 

و هزینه کردها کمک کند. 
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تکذیب فرمول جدید برای 

قیمت گذاری خودرو
سخنگوی شورای رقابت اظهار داشت: 
برخی از هسته های تفکر اقتصاد لیبرال 
جریان  می خواهند  اخباری  انتشار  با 
کند و  موردنظر خود را به بازار تحمیل 
نمی گیرند.   نظر  در  را  دیگر  کتورهای  فا
سپهر دادجوی توکلی، سخنگوی شورای 
رقابت در گفت وگو با ایلنا به ادعای تعیین 
فرمول جدید برای قیمت گذاری خودرو در 
کنش نشان داد و گفت: بازار  سال آینده وا
کتورهای  و صنعت خودرو همواره تابع فا
کتورها از اقتصاد و  مختلفی بوده و این فا
صنعت جدا نیستند. در این بین رسانه ها 
نیز به سهم خود نقش موثری در شفافیت 
و مطالبه گری از متولیان و عرضه کنندگان 
بسیاری  در  که  داشته اند  صنعت  این 
موارد موجب رشد و توسعه و اصلاح این 
بازار شده اما در همین حال گاه مطالبی 
مغایرت  حقیقت  با  که  می شود  بازنشر 
مبنی  خبری  اخیرا  مثال  طور  به  دارد؛ 
توافق وزارت صمت و خودروسازان  بر 
برای تعیین قیمت خودرو در سال آینده 
مبنی بر فرمول هزینه تولید به اضافه 2. 
5 درصد سود منتشر شده است، این در 
ح بحث توافق  حالیست که اولا اساسا طر
خلاف واقع است و تمام اتفاقات در این 
صنعت ذیل قانون که همان دستورالعمل 
شوراست روی داده است. وی تصریح 
کرد: ثانیا تعریف یک فرمول جدید برای 
قیمت گذاری خودرو کذب محض است، 
فرمولی از 11 به همن 1401 با عنوان کاست 
دستورالعمل  در  و  شده  تعریف  پلاس 
شورای رقابت آمده که در اجرای آن نیز 
اخیرا تغییراتی اعمال شده است، یعنی 
ما اساسا تغییر ماهوی نداشتیم و بحث 
فرمول جدید برای قیمت گذاری خودرو 
در سال آینده و استنتاج ها بر اساس آن 
گمراه کننده است. توکلی افزود: یک سال 
است که این صنعت دارد با همین فرمول 
یعنی قیمت تمام شده به علاوه سود عادله 
کار می کند. پیش از به همن سال گذشته 
کشور با بحران عرضه خودرو مواجه بود 
و در تلاش برای حل این بحران به جای 
کاست  فرمول  اجرای  قبلی  راهکارهای 
پلاس در دستورالعمل تعریف شد که البته 
مزایا و معایبی دارد اما در مقطع کنونی 
بهترین روش موجود است. سخنگوی 
صراحت  به  داد:  ادامه  رقابت  شورای 
اعلام می کنم هیچ فرمول و دستورالعمل 
جدیدی برای قیمت گذاری خودرو تعریف 
نشده و وزارت صمت در هماهنگی کامل 
با شورای رقابت و ذیل مصوبات این شورا 
رفتار می کند و هیچ اتفاق جدیدی قرار 
نیست بر نحوه قیمت گذاری بر بازار خودرو 
کم شود و گمانه زنی های غیر مستند  حا
تنها به التهاب بازار می انجامد. وی اظهار 
اقتصاد  تفکر  هسته های  از  برخی  کرد: 
دست  این  از  اخباری  انتشار  با  لیبرال 
می خواهند جریان موردنظر خود را به 
کتورهای دیگر را در  بازار تحمیل کند و فا
کرد:  نظر نمی گیرند. توکلی خاطرنشان 
برای کنترل و تنظیم بازار در همه دنیا سه 
ابزار قیمت، مقدار و شرایط دسترسی به 
بازار وجود دارد. در اصلاحیه دستورالعمل 
، اضافه  جدید گزینه تنظیم از طریق مقدار
شد و این امکان را فراهم آورد که وزارت 
کند و  صمت بتواند پیشنهادی را ارائه 
سپس شورا درستی آن را بررسی کند اما 
گذشته چنین شرطی  در به همن سال 
وجود نداشت و با توجه به عرضه محدود 
خودرو در آن زمان تنها این امکان فراهم 
که از ابزار قیمتی برای تنظیم بازار  بود 

استفاده شود. 
وی یادآور شد: قیمت گذاری دستوری 
اساسا امر جذاب یا مورد تاییدی نیست اما 
در بسیاری از اقتصادها و حتی لیبرال ترین 
اقتصادها، به اقتضای شرایط از این راهکار 
استفاده می شود. کل شورای رقابت هم 
بر این اعتقاد است که قیمت گذاری باید 
زمانی  و  باشد  بازار  کنترل  ابزار  آخرین 
اعمال شود که چاره دیگری وجود ندارد. 
سخنگوی شورای رقابت ادامه داد: زمانی 
که صنعت خودرو بیمار است و خودروساز 
طور  به  را  خود  وظایف  سیاستگذار  و 
شایسته انجام نداده اند نمی توان این ابزار 
را کنار گذاشت و تمام زیان انباشته برآمده 
از سال ها ضعف مدیریتی را از مشتری امروز 
خودرو ستاند. از سوی دیگر رفتارهای 
پوپولیستی برای سرکوب قیمت به زیان 
خودروساز می انجامد. وی افزود: بازار 
خود نیاز به برقراری تعادل دارد برخی از 
این شرایط با عبارت رکود یاد کردند اما به 
باور من می توان به جای عبارت رکود از 
عبارت ثبات که حاصل کوتاه کردن دست 
لان از بازار است، یاد کرد. اتفاقی که  دلا
سبب شد آن کسی که نیاز واقعی به خودرو 
کارخانه  دارد با قیمت مناسب آن را از 
اظهار  نهایت  در  توکلی  کند.  خریداری 
کرد: فرمول کاست پلاس مبتنی بر بهای 
تمام شده به اضافه سود است در چنین 
شرایطی خودروساز نمی تواند بگوید در 
یک سال گذشته ضرر کرده اما زیان مربوط 
به سال های گذشته وجود دارد که باید 
جبران شود اما نه از جیب مشتری بلکه با 

رونق موجه این صنعت. 

معاون وزیر راه گفت: افرادی که می توانند 
تسهیلات نهضت ملی مسکن را در دو سال 
اول کمتر پرداخت کنند، می توانند با اقساط 
ماهانه 5 میلیون و ۹00 هزار تومان به شکل 

پلکانی نسبت به پرداخت اقدام کنند. 
و  مسکن  معاون  عباسی اصل  هادی 
ساختمان وزیر راه و شهرسازی، گفت: یکی 
کنون انجام شده  از مهم ترین کارهایی که تا
خ سود تسهیلات نهضت  کاهش نر است 
ملی مسکن از 23 به 18 درصد است که با 
خ سود 18 درصد برای پروژه های  ابلاغ نر
نهضت ملی مسکن که در اراضی ۹۹ ساله 
ساخته می شود این موضوع تثبیت شده 
است. معاون مسکن و ساختمان ادامه 
نهضت  تسهیلات  سود  خ  نر تفاوت  داد: 
ملی مسکن در اراضی ۹۹ ساله از 23 به 
تأمین  مختلفی  بخش های  از  درصد   18
که بخشی از آن از محل قرارداد  می شود 
سپرده گذاری ارزی است که امروز قرارداد آن 

در صندوق توسعه ملی بین بانک مسکن و 
صندوق توسعه ملی مسکن به امضا رسید. 
عباسی اصل افزود: پلکانی کردن پرداخت 
اقساط گام دیگری بود که برای تسهیل در 
اجرای طرح نهضت ملی مسکن به سرانجام 
کنون افرادی که تمایل دارند تا  رسید. هم ا
تسهیلات نهضت ملی مسکن را در دو سال 
نخست آن کمتر پرداخت کنند، می توانند 
ح، با اقساط  در دو سال ابتدای این طر
ماهانه 5 میلیون و ۹00 هزار تومان به شکل 
پلکانی نسبت به پرداخت اقساط اقدام 
کنند. این رقم برای این بخش از متقاضیان 
از سال سوم به شکل ساده و بیشتر خواهد 
کار با این هدف انجام شد تا با  بود. این 
حقوق کارگران این رقم قابل پرداخت باشد. 
وی افزایش تسهیلات نهضت ملی مسکن 

در روستاها را از 200 به 350 میلیون تومان 
و افزایش تعداد تسهیلات از 200 هزار فقره 
وام به 350 هزار فقره وام در سال را گام مؤثر 
دیگری برای خانه دار کردن اقشار نیازمند 
وام  گفت:  عباسی اصل  برشمرد.  مسکن 
خ سود 5 درصد  تسهیلات روستایی با نر
از  بخشی  به  می تواند  که  است  امکانی 
نیازمندان به مسکن برای خانه دار کردن 
برای  زمین  تأمین  وی  کند.  کمک  آنها 
ساخت واحدهای نهضت ملی مسکن را 
از راهکارهای مهم دولت سیزدهم عنوان 
کرد و گفت: موضوع تأمین زمین از چندین 
محل در حال پیگیری است. موضوع تأمین 
زمین در شهرهای جدید، بازنگری طرح های 
هادی در روستاها و به موازات آن موضوع 
شهرک سازی از موضوعات در حال پیگیری 

است. معاون وزیر راه و شهرسازی توضیح 
داد: در حال حاضر مکان یابی 50 شهرک 
غیر از شهرک های ساحلی نهایی شده و 
مراحل تصویب را در شورای عالی شهرسازی 
و معماری ایران طی می کند. توافق با مالکان 
و الحاق به محدوده شهرها برای اجرای 
ح های نهضت ملی مسکن نیز از دیگر  طر

موضوعات در حال پیگیری است. 
عباسی اصل گفت: در دو موضوع تأمین 
کار با جدیت  زمین و پرداخت تسهیلات، 
دنبال می شود. همچنین، در تمامی انواع 
روش های ساخت مسکن اعم از ساخت 
گذاری زمین  مسکن در بافت فرسوده، وا
گذاری زمین  به شکل انفرادی و گروهی، وا
به شکل انبوه سازی، مسکن روستایی به 
گذاری زمین در روستاها،  شکل نوسازی، وا
جوانی جمعیت، نیروهای مسلح و تمام 
برنامه های مختلف وزارت راه و شهرسازی 

کار دنبال می شود. 

پلکانی کردن اقساط نهضت ملی مسکن

آرمان ملی -صدیقه بهزادپور: »مالیات ستانی« به 
کثر صاحب نظران یکی از معمول ترین روش های  گفته ا
کثر نقاط جهان محسوب  کسب درآمد دولت ها در ا
می شود که البته در برخی از کشورها حتی با وجود 
کراه مودیان  برخورداری از نظام مالیاتی قوی و... با ا
همراه است. اما قطعا شفافیت در عملکرد دولت 
گزارش و مالیات ستانی عادلانه و توجه به  و ارائه 
کم بر جامعه می تواند میزان  شرایط اقتصادی حا
مشارکت مردم در پرداخت مالیات را افزایش دهد. 
ح های  معافیت های مالیاتی، فرارهای مالیاتی، طر
مالیاتی غیرکارشناسانه و... از جمله موانعی اعلام 
شده اند که مالیات ستانی در کشور را با چالش مواجه 
در  تسهیل  معتقدند؛  کارشناسان  است.  ساخته 
مالیات ستانی نیاز به فرهنگ سازی بیشتری دارد تا 
دریافت مالیات از اشخاص حقیقی و حقوقی با توجه 
به میزان فعالیت و درآمد آنها را نوعی تحقق عدالت 
اجتماعی دانست تا ضرب المثل »آنکه بامش بیش 
برفش بیش« نیز مصداق عینی یابد. دریافت مالیات 
از اشخاص حقیقی و حقوقی باعث کاهش اختلاف 
طبقاتی و تامین خدمات و نیازهای عمومی کشور 
می شود البته در این میان باید دولت علاوه بر تامین 
کرد  زیرساخت های لازم شرایط دریافت و هزینه 
شفاف درآمدهای مالیاتی را فراهم سازد و مودیان نیز 
به صورت شفاف شاهد انجام طرح های توسعه ای در 
فضایی رقابتی مانند راه سازی، توسعه حمل و نقل 
عمومی، امنیت، اجرای پروژه های علمی و فرهنگی 
و هنری و... باشند. از این رو با سید بهادر احرامیان، 
عضو سابق اتاق بازرگانی تهران در باره ضرورت ها 
کشور  در  مالیات ستانی  ح های  طر چالش های  و 

گفت وگو کرده ایم که در ادامه می خوانید: 

»آرمان ملی« در گفت وگو با بهادر احرامیان معایب و مزایای 
ح های مالیات ستانی را بررسی می کند طر

ضرورت های ضرورت های 
مالیات ستانیمالیات ستانی عادلانه عادلانه

!» مالیات یعنی » هر که بامش بیش برفش بیشتر

هوشمندسازی، حلقه مفقوده مالیات ستانی موفق

به دنبــال تمرکــز دولت بــرای اخذ مالیــات در 
ســال جدید، پایه های جدید مالیاتی تعریف 
شــده اند که در این میان می توان به مالیات 
کچــری اشــاره کرد،  بــر خــودرو و خانه هــای لا
امــا در ایــن خصــوص بایــد گفــت کــه افزایش 
خ  قیمت هــا در ایــن زمینه نیز بــرای تعییــن نر
مالیاتی مشــکلاتی را ایجاد کرده است که در 
تضاد با ارزش واقعی خودرو یا مسکن است. 
علاوه بر این مالــکان این خودروهــا یا خانه 
در مراحل مختلفی اقدام به پرداخت عوارض 
و هزینه هایــی در ســازمان ها و نهادهــای 
مختلــف و... کرده اند که اخذ مجــدد مالیات 
از آنهــا بــدون در نظرگرفتــن آنهــا در حقیقت 
بی عدالتــی اســت و هزینه هــای مــوازی و 

مضاعفی است که منطقی به نظر نمی رسد


